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Vážení spoluobčané, čtenáři 
našeho Sudoměřického zpravodaje,

nezvykle teplý pod-
zim máme za námi, 
začal nám adventní 
čas a  příprava na 
vánoční svátky jsou 
v plném proudu. 
S  koncem roku 
nastává období bi-
lancování. Máme 
také rok volebního 
období za sebou 
a  povedlo se mno-

hé. Statistické zhodnocení celého roku 2023 najde-
te uvnitř zpravodaje, ale pojďme si připomenout, 
co se událo za poslední čtvrtrok a také co nás čeká 
v roce příštím.
Určitě jste si všimli, že se opět rozběhly práce na 
střeše bývalého panského statku, letos jsme po-
kračovali již IV. etapou a snad jsme již v půlce celé 
střechy. Náklady na tyto práce se vyšplhaly na 2 215 
tis. Včetně DPH a i tentokrát se podařilo částečně fi -
nancovat tuto opravu z dotací – Jihomoravský kraj 
nám přispěl částkou 375 tis.,-Kč a Ministerstvo kul-
tury ČR částkou 530 tis.,-Kč, za což jsme velmi rádi.
Koncem října bylo také dokončeno dětské hřiště 
u zdravotního střediska, které jsme společně s dět-
mi z  naší mateřské školy také otevřeli. O  tomto 
hřiště je uvedeno více ve zpravodaji. V souvislosti 
s postupným zlepšování infrastruktury pro cyklisty, 
se nám prostřednictvím DSO Obce pro Baťův kanál 
podařilo získat dotaci na společný projekt, díky kte-
rému budou do konce roku vybudovány dvě dobí-
ječky na kola a jeden servisní stojan na kola (jedna 
dobíječka u  Společenského centra Sudomír, pak 
servisní stojan s  nabíječkou budou pak umístěny 
v  areálu přístavu Pod Výklopníkem). Dotace je ve 
výši až 90%, tj. celkem by nás pořízení měla stát cca 
23 tis.Kč.

Státní pozemkový úřad jako investor akce dokon-
čuje realizaci Protipovodňové nádrže Telatniska. Ta 
bude po kolaudaci předána Obci Sudoměřice do 
užívání. Již byla vysazena okolo cesty zeleň a v bu-
doucnu to bude zcela jistě krásný přírodní prvek, 
který bude při velkém průtoku vody v potoce slou-
žit pro odlehčení a  částečně pro zadržení vody 
v krajině, které se přirozeně vsakovat do pozemních 
vrstev.
Co nás z investičního hlediska čeká? V příštím půl-
roce bude probíhat rekonstrukce veřejného osvět-
lení, spočívající ve výměně většiny světel a  také 
doplnění nových sloupů v místě, kde osvětlení ne-
odpovídá požadované normě. Nová světla budou 
úspornější o 2/3 a navíc část nákladů nám pomůže 
uhradit dotace ve výši cca 1,1 mil. Kč od Minister-
stva průmyslu a obchodu ČR. V minulých měsících 
bylo také požádáno o dotaci na Modernizaci školní 
kuchyně a opravu hokejbalového hřiště – zde uvidí-
me, jak moc budou naše žádost úspěšné. 
Máme za sebou několik skvělých akcí pro veřejnost 
a podzim v Sudoměřicích byl opět hodně živý. Ani 
do konce roku a začátek roku 2024 nebude výjim-
kou. V listopadu jsme se s místostarostou zúčastnili 
Předávání ocenění celostátního kolo Vesnice roku 
2023, které se uskutečnilo ve vítězné obci Ostrož-
ská Lhota. Zde jsme také převzali Ocenění komise 
za příkladnou péči o kulturní krajinu.  
K samosprávě neodmyslitelně zasedání nevyššího 
orgánu – Zastupitelstva obce Sudoměřice. V  po-
sledním období jsme se sešli dvakrát, o to bylo roz-
hodování zdlouhavější. Zejména na listopadovém 
zasedání jsme schválili čtyři aktualizované obecně 
závazné vyhlášky, které reagují na novou právní 
úpravu. Důležitým bodem bylo, že jsme přistoupi-
li k navýšení poplatku za svoz odpadu s účinností 
od 1.1.2024 o 120 Kč. Více k tomuto opatření bude 
uvedeno v příštím čísle zpravodaje. 
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Usnesení z 10. zasedání 

ZO Sudoměřice dne 23. 10. 2023

10/1.1/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřovate-
li zápisu pana Ing. Lukáše Macháčka a pana Martina 
Mikla ml., zapisovatelem určuje Jakuba Chocholáčka.
 
10/1.2/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navržený 
program 10. zasedání zastupitelstva obce Sudoměři-
ce.

10/2/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí roz-
počtové opatření č. 12 k rozpočtu obce na rok 2023. 
Příjmy se zvyšují o 430 100 Kč, náklady se zvyšují o 910 
400 Kč a fi nancování se zvyšuje o 480 300 Kč.

10/3/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí roz-
počtové opatření č. 14 k rozpočtu obce na rok 2023. 
Příjmy se zvyšují o 388 000 Kč, náklady se zvyšují o 910 
500 Kč a fi nancování se zvyšuje o 522 500 Kč.

10/4/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje darova-
cí smlouvu č. JMK086175/2023/ORR mezi Obcí Su-
doměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 
00285331 a  Jihomoravským krajem, Žerotínovo ná-
městí 449/3, 601 82 Brno, IČ: 70888337.

10/5/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje příspěvek 
na fi nancování systému IDS JMK pro rok 2024 ve výši 
100 Kč/obyvatele a  přiloženou smlouvu mezi Obcí 
Sudoměřice, Sudoměřice 322, 69666 Sudoměřice, IČ: 
00285331 a Jihomoravským krajem, Žerotínovo nám. 
449/3, 601 82 Brno, IČ: 70888337.

10/6/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Plán inven-
tur pro rok 2023.

10/7/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje účelovou 
dotaci pro DSO Obce pro Baťův kanál, Masarykovo 
náměstí 1, 695 01 Hodonín, IČ: 71248633 ve výši 230 
000 Kč na předfi nancování nákladů spojených s poří-
zením 2 ks dobíjecích sloupků na elektrokola a jedno-
ho servisního stojanu.

10/8/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje podání 
žádosti o dotaci na rekonstrukci hokejbalového hřiště 
a zavazuje se k dofi nancování vlastního podílu nad rá-
mec poskytnuté dotace.

10/9/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje koupi po-

V příštích týdnech nás čeká opět mnoho různých 
volnočasových aktivit pro nás všechny, ať už je bu-
dou pořádat OÚ, Kulturka, farnost nebo jiný Sudo-
měřický spolek, stačí si vybrat. Přijďte, pořadatelé 
těchto akcí Vás rádi uvidí.
Závěrem mně dovolte, abych upřímně poděkoval 
všem, kdo se svou neúnavnou prací podíleli na lep-
ším a pestrém životě ostatních na úkor svého po-
hodlí a volného času, tj. obecním zaměstnancům, 

zastupitelům, členům výborů, členům Sudoměřic-
kých spolků a všem ostatním. Speciální poděková-
ní patří Kulturce. Tato parta neúnavně organizovala 
akce pro veřejnost a odměnou jim byla Vaše hojná 
účast na nich.  
Přejeme Vám klidné a  pohodové prožití nejenom 
adventního dnů, ale i  Vánoc a  úspěšný vstup do 
roku 2024 a také pevné zdraví.

František Mikéska, starosta obce 
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Usnesení z 11. zasedání 

ZO Sudoměřice dne 27. 11. 2023

zemku parc. č. 4499 o výměře 1 016 m² v k.ú. Sudomě-
řice od *** za celkovou cenu 30 480 Kč.
 
10/10/2023 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje kupní 
smlouvu č. 18/2023/poz mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 jako 
kupující a *** jako prodávající.

10/11/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zveřejnění 
záměru prodeje části pozemků parc. č. 562/1 a parc. č. 
562/2 v k.ú. Sudoměřice.
 
10/12/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje kupní 
smlouvu č. 20/2023/poz mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 jako 
kupující a *** jako prodávající.
 
10/13/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje darovací 
smlouvu mezi Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 
696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 a  Římskokatolic-
kou farností Sudoměřice, Sudoměřice 375, 696 66 
Sudoměřice, IČ: 66609721 na převod pozemku pod 
pomníkem obětem 1. světové války před kostelem 
Krista Krále. 

10/14/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje kupní 
smlouvu č. 21/2023/poz mezi Obcí Sudoměřice, Su-
doměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 00285331 jako 
kupující a *** jako prodávající.

10/15/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zveřejnění 
záměru prodeje části pozemku parc. č. 303 o výměře 2 
m2 v k. ú. Sudoměřice.
 

10/16/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zveřejnění 
záměru prodeje pozemku parc. č. 131 o výměře 31 m2 
v k.ú. Sudoměřice za celkovou cenu 1 000 Kč/m2

11/1.1/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice určuje ověřovateli 
zápisu pana Martina Stanislava a pana Josefa Bučka, 
zapisovatelem určuje Jakuba Chocholáčka.

11/1.2/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje navržený 
program 11. zasedání zastupitelstva obce Sudoměři-
ce.

11/2/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí roz-
počtové opatření č. 15 k rozpočtu obce na rok 2023. 
Příjmy se zvyšují o  3 032 000 Kč, náklady se zvyšují 
o 869 700 Kč a fi nancování se snižuje o - 2 162 300 Kč.

11/3/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku obce Sudoměřice o  místním po-
platku za obecní systém odpadového hospodářství.

11/4/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku obce Sudoměřice o  místním po-
platku z pobytu.

11/5/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku obce Sudoměřice o  místním po-
platku ze psů.

11/6/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Obecně 
závaznou vyhlášku obce Sudoměřice o  místním po-
platku z veřejného prostranství. 

11/7/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje prodej 
nově vzniklého pozemku parc. č. 303/2 o výměře 2 m2, 
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který vznikl na základě geometrického plánu pro roz-
dělení pozemků č. 1086-144/2023 ze dne 11.10.2023, 
za celkovou cenu 100 Kč (bez DPH) bez příslušenství, 
která je nižší než cena v daném místě a čase obvyklá, 
a to z důvodu narovnání majetkoprávních vztahů a již 
dříve přijatých usnesení Zastupitelstvem obce Sudo-
měřice při obdobných prodejích pozemků, ***.

11/8/2023 

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje prodej 
nově vzniklých pozemků parc. č. 562/4 o výměře 7 m2, 
parc. č. 562/5 o výměře 20 m2, které vznikly na zákla-
dě geometrického plánu pro rozdělení pozemku č. pl. 
1072-6928/2023, který vypracovala Lankašová Marie, 
ZEMĚMĚŘICKÁ KANCELÁŘ, Dobrovolského 3, 695 01 
Hodonín, IČ: 28317823 a pozemek  parc. č. 562/2 o vý-
měře cca 40 m2, za celkovou cenu 3 350 Kč (bez DPH), 
která je nižší než cena v daném místě a čase obvyklá, 
a to z důvodu narovnání majetkoprávních vztahů a již 
dříve přijatých usnesení Zastupitelstvem obce Sudo-
měřice při obdobných prodejích pozemků, ***.

11/9/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje prodej po-
zemku parc. č. 131 o výměře 31 m2 v k.ú. Sudoměřice 
***, za celkovou cenu 31 000 Kč (bez DPH).

11/10/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje dodatek 
č. 1 ke smlouvě o  dílo na opravu IV. etapy střechy 
opravy střechy bývalého panského statku mezi Obcí 
Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 
00285331 a fi rmou H&B delata, s.r.o., Bobrky 382, 755 
01 Vsetín, IČ: 25835661. 

11/11/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje smlouvu 
č. 22/2023/Dot o  poskytnutí účelové dotace z  roz-
počtu Obce Sudoměřice mezi Obcí Sudoměřice, 
Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ 00285331 
a Městem Hodonín, Masarykovo náměstí 53/1, 695 
01 Hodonín, IČ: 00284891, kterou obec Sudoměřice 
spolufi nancuje minimální síť předem odsouhlase-

ných sociálních služeb v rámci ORP Hodonín částkou 
173 300 Kč.

11/12/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje smlouvu 
č. 23/2023/Dot o  poskytnutí provozní dotace mezi 
Obcí Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměři-
ce, IČ: 00285331 a DSO – Obce pro Baťův kanál, Masa-
rykovo nám. 53/1, 695 01 Hodonín, IČ: 75068478.

11/13.1/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zveřejnění 
záměru uzavřít smlouvu č. 27/2023/pacht o  pachtu 
vodního díla a  zajištění jeho provozování mezi Obcí 
Sudoměřice, Sudoměřice 322, 696 66 Sudoměřice, IČ: 
00285331 a Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s., Pur-
kyňova 2933/2, 695 11 Hodonín, IČ:  49454544.

11/13.2/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje Plán fi nan-
cování obnovy vodovodů a  kanalizace a  rozhoduje 
o vytvoření fi nanční rezervy pro tento účel ve výši 128 
000 Kč pro kanalizaci a 38 000 Kč pro vodovod, s účin-
ností od 1.1.2024.

11/14/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje výběr ví-
tězného dodavatele na akci Rekonstrukce veřejného 
osvětlení v  obci Sudoměřice, a  to fi rmu VEOS Po-
spíšil s.r.o., Dlouhá 226, 696 17 Dolní Bojanovice, IČ: 
28328230 s vítěznou nabídkou ve výši 2 672 118,20 
Kč (bez DPH) a pověřuje starostu k podpisu příslušné 
smlouvy o dílo na tuto akci.

11/15/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice bere na vědomí žá-
dost o přidělení obecního bytu v Sudoměřicích od ***

11/16/2023

Zastupitelstvo obce Sudoměřice schvaluje zveřejnění 
záměru směny pozemku.

František Mikéska – starosta 
Robert Šrédl – místostarosta
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Veřejné prostranství obce
Vážení spoluobčané, 
v  souvislosti se schválenou Obecně závaznou vy-
hláškou obce Sudoměřice o poplatku za zábor ve-
řejného prostranství mně dovolte malé vysvětlení 
nejen schválené vyhlášky, ale hlavně co je veřejné 
prostranství. 
Nejdříve defi nice veřejného prostranství, jak je defi -
nováno v zákonu o obcích §34:
Veřejným prostranstvím jsou všechna náměstí, 
ulice, tržiště, chodníky, veřejná zeleň, parky a další 
prostory přístupné každému bez omezení, tedy 
sloužící obecnému užívání, a  to bez ohledu na 
vlastnictví k tomuto prostoru.  
V platné vyhlášce je veřejné prostranství pro jeho 
zpřesnění vyznačeno přehledně v katastrální mapě. 
Správcem poplatku, tedy orgánem odpovědným 
za výběr poplatku, je OÚ Sudoměřice. 
Proč vůbec má naše Obec takovouto obecně zá-
vaznou vyhlášku? Jednak je potřeba uvést, že tato 
vyhláška je platná dlouhá léta, jen se vždy upravuje 
podle aktuální právní úpravy. Veřejné prostranství 
je část obce, které je zde historicky budováno tak, 
jak se postupně naše zastavěné území rozšiřova-

lo (vznikaly nové ulice, parky atd.) a  to bez ohle-
du na vlastnictví, a hlavně slouží všem. V platném 
územním plánu je toto území vymezeno zpravidla 
plochou ÚP a  je nezastavitelné stavbami, které 
neslouží veřejnosti. Chodníky, místní komunikace, 
VO, odpočívky, jsou samozřejmě povoleny. To, jak 
veřejné prostranství vypadá, defi nuje obec jako 
takovou – jestli je obec krásná, malebná a jestli je 
pro nás všechny pohled na veřejné prostranství pří-
jemný a obohacující. V opačném případě může být 
veřejné prostranství plné skládek odpadu, různého 
materiálu, autovraků apod. Jeden z mála nástrojů, 
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jak předcházet negativnímu užívání prostranství 
a nezaneřádit naše nejbližší okolí, je právě takováto 
vyhláška. 
Vyhláška samozřejmě pamatuje i na situace, kdy je 
možné zřídit za úplatu trvalé parkovací stání (zde to 
ale musí být dle legislativy na ofi ciálním parkovišti), 
poplatek za stánkový prodej, poplatek ze vstupné-
ho a různé další. Téměř ve všech případech lidské 
činnosti při záboru veřejného prostranství vznikají 
dodatečné náklady Obci – po výkopu přípojky ča-
sem „sedne“ chodník (místní komunikace) a  musí 
se opravovat, po skládce materiálu na travnatém 

povrchu se musí tráva opět obnovit, musí se ukli-
dit nepořádek atd. Ne vždy to původce odklidí sám 
a  na fi nancování těchto dodatečných nákladů je 
vyhláška vytvořena.  Není přece správné, aby tyto 
náklady byly hrazeny z rozpočtu Obce Sudoměřice 
na úkor investic či podpory volnočasového vyžití 
občanů.
Proto tuto vyhlášku není třeba chápat jako nástroj 
na omezování občana, ale jako nástroj na udržová-
ní prostředí kolem nás minimálně takového, jaké je.
Děkuji za pochopení.

František Mikéska – starosta obce

Revize katastrálního území 

a přiznání k dani z nemovitostí

Modernizace veřejného osvětlení v obci 

Sudoměřice

Vážení spoluobčané, 
v minulém roce u nás byla příslušným pracovištěm 
Katastrálního úřadu zahájena revize katastrálního 
území. V letošním roce se tato kontrola dokončuje 
a její součástí jsou změny v evidenci KN. Vzhledem 
k tomu, že předmětem revize bylo uvést do souladu 
stav nemovitosti ve skutečnosti s evidencí v KN, je 
tak velmi pravděpodobné, že velké části vlastníků 
nemovitých věcí se letos změnily údaje na listech 
vlastnických – mohlo dojít ke změně druhu pozem-
ku, sloučení či jejich rozdělení atd. S touto změnou 
se pojí i  povinnost vlastníka nemovitosti podat 
do 2.2.2024 přiznání k  Dani z  nemovitých věcí. 

Vážení čtenáři zpravodaje, 
v minulých letech jsme dlouhodobě řešili nejen jak 
snížit běžné provozní výdaje, ale také aktuální stav 
majetku, zejména veřejného osvětlení. Situace na 

V  případě dotazů, můžete kontaktovat pracoviště 
Finančního úřadu v Hodoníně na telefonním čísle 
518 394 114, kde Vám rádi s Vašimi dotazy pomohou.
Děkujeme za pochopení.

trhu s  energiemi po krachu dodavatele Bohemia 
energy v roce 2021 a zejména po loňské ruské in-
vazi na Ukrajinu, nás jen utvrdila ve správnosti na-
šich plánů. Většina stávajících světelných bodů VO 
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Dětské hřiště u zdravotního střediska
Obec Sudoměřice má několik dětských hřišť, mezi 
které patří i to u zdravotního střediska. Protože byly 
stávající herní prvky již zastaralé a pomalu dosluho-
valy, v minulosti jsme rozhodli o jejich obnově. Po 
tříletém snažení získat na obnovu hřiště nějakou 
dotaci, jelikož pořízení herních prvků je fi nančně 
náročné, jsme využili úspěšné prezentace v soutě-
ži Vesnice roku 2022 a fi nance za úspěch v soutěži 
jsme použili na realizaci tohoto hřiště. A  tak jsme 
mohli počátkem listopadu společně s dětmi z naší 
školky nově zrekonstruované hřiště otevřít. Celkové 
náklady na vybudování činily 1 675 366,-Kč
Jak už bylo uvedeno výše, tak hřiště bylo spolufi nan-
cováno z dotace od Ministerstva pro místní rozvoj ČR 
ve výši 800 000,-Kč, kterou obec Sudoměřice obdr-

žela za zisk Oranžové stuhy v krajském kole a 2. mís-
to v celostátní Oranžové stuze soutěže Vesnice roku 
2022. 

František Mikéska – starosta 

(světel) jsou již více jak 20 let stará, značně neúspor-
ná a  také na hranici jejich životnosti. Proto jsme 
v souladu s vypracovaným pasportem a PD požá-
dali o dotaci Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR 
z programu EFEKT II, z Národního plánu obnovy na 
tento projekt. Záhy jsme se dozvěděli, že naše žá-
dost byla úspěšná (dotace cca 1 100 000,-Kč) a na 
podzim jsme v elektronicky zadávaném výběrovém 
řízení úspěšně vysoutěžili dodavatele na tyto práce, 
kterým je fi rma VEOS Pospíšil s.r.o., z Dolních Boja-
novic za celkovou cenu 3 233 263,-Kč včetně DPH.

Součástí prací je výměna téměř 200 světelných 
bodů, přidání několika nových sloupů v  místech, 
kde je veřejné prostranství nedostatečně osvětle-
no, rekonstrukce rozvaděčů VO a  také demontáž 
šesti sloupů v ulici Pod Vápenkami, kde je naopak 
dle normy přesvíceno. Realizace bude probíhat do 
30.6.2024 a po realizaci bychom měli dosáhnout na 
2/3 úsporu spotřeby elektřiny oproti současnému 
stavu (z 55 MW /rok nyní na asi 18 MW/rok po rea-
lizaci).  Věříme, že se Vám nové led osvětlení bude 
líbit a bude dlouho sloužit, tak jak má.
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Místní knihovna
Milí čtenáři,
je tu poslední číslo zpravodaje v  tomto roce 
a v něm další informace z naší knihovny. 
Od 1. 1. 2024 bude pokračovat stávající otevíra-
cí doba, tedy bude otevřeno každý druhý týden 
v úterý a v pátek. Termíny otevření na první polo-
vinu příštího roku zveřejním na webových strán-
kách, v  okně knihovny a  na vývěsce u  obecního 
úřadu.
V  listopadu proběhly pravidelné besedy s  dětmi 
ze ZŠ a prvního oddělení školní družiny. Nejdříve 
přišly do knihovny děti všech pěti ročníků školy. 
Pro děti z  1. a  2. ročníku jsem měla nachystané 
knihy s velkými písmeny – první a druhé čtení. Po-
vídali jsme si o tom, co kniha je, jak vzniká a jak se 
k ní mají chovat. Po prohlídce nachystaných knih 
jsme pak přešli do knihovny, kde získaly informa-
ce o fungování naší knihovny a následně si knihy 
i samy prohlédly. Pro děti z 3., 4. a 5. ročníku jsem 
měla nachystané knihy na téma Příběhy s  dět-
ským hrdinou/hrdiny. Nejdříve jsem si s dětmi vy-
právěla, jaké to jsou příběhy a co všechno v nich 
může dětský hrdina dělat. Následně si měly vybrat 
z nabízených knih jednu a napsat o ní pár krátkých 
informací. Poté si také i oni knihovnu a její knižní 
fond prohlédly. Některé děti knihy zaujaly natolik, 
že projevily zájem stát se jejími čtenáři. 
V polovině měsíce přišly na návštěvu děti z první-
ho oddělení školní družiny. Tématem besedy bylo 
Cesta kolem světa. Děti měly před sebou mapy 
světa, ukazovali jsme si jednotlivé světadíly a říkali 
jsme si k nim různé zajímavosti. 
V  listopadu proběhla také beseda se spisovatel-
kou Lucií Hlavinkovou, která se konala v  rámci 
projektu na podporu dětského čtenářství „S  po-
hádkami do přírody, jehož realizaci naší knihovně 
nabídla Městská knihovna Hodonín a  který byl 
fi nancovaný z  dotace Jihomoravského kraje na 
výkon regionálních funkcí. Více o  této besedě si 
můžete přečíst v samostatném článku.

Protože se blíží konec roku, chtěla bych poděko-
vat za spolupráci v tomto roce všem lidem, se kte-
rými spolupracuji na chodu knihovny. 
Jsou to tito lidé: starosta pan František Mikéska 
a  zastupitelé obce, pracovníci obecního úřadu, 
ředitelka ZŠ paní Michaela Janečková a  všechny 
učitelky ze ZŠ, vychovatelky ze školní družiny – 
Alexandra Hadašová, Blanka Kudláčová, učitelky 
z  MŠ, knihovnice z  Městské knihovny Hodonín 
a  paní Helena Lavrovičová. Všem těmto lidem 
děkuji za spolupráci a budu se těšit na další spo-
lupráci v příštím slavnostním roce, kdy knihovna 
oslaví 100. výročí od svého vzniku. V této souvis-
losti bych také chtěla koncem příštího roku uspo-
řádat oslavu k této příležitosti. O podrobnostech 
oslavy a  jejím programu Vás budu informovat, 
jakmile všechno bude domluveno. Chtěla bych 
také poděkovat všem dospělým a  dětským čte-
nářům za zachování přízně a za to, že využili slu-
žeb knihovny. Těší mě, že využíváte také webové 
stránky a  on-line katalog, ať už pro vyhledávání 
nebo rezervaci knih. Můžete využívat všech slu-
žeb knihovny i nadále. Pokud si nebudete vědět 
rady s on-line katalogem, poradím Vám. A  pokud 
budete mít zájem stát se čtenářem, můžete přijít 
v otevřený den knihovny.
Na konec tohoto článku bych Vám všem chtěla 
popřát příjemné a pohodové strávení svátků vá-
nočních, veselého Silvestra a co nejlepší vykročení 
do roku nového. 
Příští rok se opět sejdeme v naší knihovně.

Beseda se spisovatelkou 
Lucií Hlavinkovou
V  úterý 7. 11. navštívila naši obec regionální spi-
sovatelka Lucie Hlavinková. Tato beseda se konala 
v  rámci projektu na podporu dětského čtenář-
ství „S pohádkami do přírody“, jehož realizaci naší 
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knihovně nabídla Městská knihovna Hodonín 
a který byl fi nancovaný z dotace Jihomoravského 
kraje na výkon regionálních funkcí. Beseda proběh-
la ve spolupráci se ZŠ v prostorách společenského 
centra Sudomír a byla určena pro místní děti. 
Po krátkém seznámení začala besedu paní Hla-
vinková ukázkou svých dosud vydaných knih 
a  fotky její fenky Mie. Právě tyto zážitky, které 
s ní zažila, ji inspirovaly k napsání své první kni-
hy – Projekt pes (ten můj), se kterou také vyhrála 
literární soutěž. Poté proběhla její diskuse s dět-
mi o psech, kteří nejsou vždy jen domácími maz-
líčky, ale mohou i pomáhat při záchraně lidských 
životů či jiných činnostech. Následně předsta-
vila nejen svou prvotinu Projekt pes (ten můj), 
ale i další 2 díly Projektu pes s podtituly Smečka 
a Prázdniny v Beskydech. 
Pak představila svoje další knihy. Je to série 5 knih, 
jejichž hrdinkami jsou tři dívky, které prožívají růz-
ná dobrodružství společně s  kouzelnou kočkou 
Fabiolou – Sesterstvo a  kouzelná kočka Fabiola, 
Sesterstvo ve Snové říši, Sesterstvo a  nejoblíbe-
nější barva na světě, Sesterstvo a největší kouzlo 
kočky Fabioly, Sesterstvo a síla moci. 
Její nová kniha se jmenuje Mnohokluk, která vy-
práví příběh dvou dětí, které cestují do různých 
paralelních světů. Místním dětem také prozradila, 
že v listopadu tohoto roku vyšel 2. díl knihy Mno-
hokluk s podtitulem Záchranná výprava a že má 
rozepsaný už i 3. díl této série. 
Sebou si paní Hlavinková přivezla i  dva plyšáky, 
a to plyšovou kočku Fabiolu a plyšového psa, kte-
rý má na obojku napsané číslo 155, tedy číslo na 
záchrannou službu. Tento nápad vznikl ve spolu-
práci se záchrannou službou, aby si tak děti lépe 
pamatovaly číslo důležité k záchraně života jiného 
člověka. Proto paní Hlavinková vozí tohoto plyšo-
vého psa na každou besedu a ukazuje ho dětem. 
Poté měly děti možnost položit paní Hlavinkové 
dotazy, na které jim s ochotou odpovídala. 
Na konci této besedy pak děti dostaly od ní 2 dár-
ky – záložku do knihy a propagační leták ke druhé-
mu dílu knihy Mnohokluk.

Ani paní Hlavinková neodjela bez dárků. Jako 
poděkování dostala kytici květin, malou sladkost 
a propagační leták o naší obci jako milou připo-
mínku její návštěvy. 
Společně s  paní Hlavinkovou přijela i  paní Jitka 
Štípská, knihovnice z Městské knihovny Hodonín, 
která celou besedu zprostředkovala. Tímto bych 
jí chtěla poděkovat i  Městské knihovně za to, že 
nám nabídli možnost zúčastnit se tohoto projektu 
a že tato beseda mohla být realizována. 
Doufám, že se dětem toto setkání s paní Hlavin-
kovou líbilo a že to byla pro ně příjemně strávená 
hodina. 
Na konec bych chtěla upozornit ty dětské čtenáře, 
kteří mají zájem přečíst si knihu od paní Hlavinko-
vé, že v naší knihovně najdete tyto její knihy: Pro-
jekt pes (ten můj), Projekt pes (prázdniny v Besky-
dech), Sesterstvo a kouzelná kočka Fabiola. Pokud 
budete chtít, tak lze z  fondu Městské knihovny 
Hodonín získat i další její knihy. Stačí, když přijdete 
do knihovny a požádat o ně.

Monika Podrazilová
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Lucie Hlavinková 
• Je autorkou knih pro děti i historických románů pro dospělé.
• Vyhrála několik literárních soutěží, získala ocenění od Svazu českých na-

kladatelů a knihkupců, Literární cenu Albatrosu a spolupracuje s Českým 
rozhlasem.

• Spolupracuje s knihovnami ve snaze rozvíjet dětské čtenářství.
• Je hrdou patronkou akce Jižní Morava čte, projektu na podporu dětského 

čtenářství.
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Lampionový průvod
Předvečer výročí vzniku Československa tra-
dičně v  Sudoměřicích patří lampionovému 
průvodu, avšak letos jsme museli lampionový 
průvod, z důvodu nepřejícího počasí, posunout 

až na den 16. listopadu, což byl také předvečer 
výročí, ale tentokrát: Dne boje za svobodu a de-
mokracii. Počasí nám přálo, a tak jsme si mohli 
naplno užít průvod v  různorodých kostýmech, 
který vyšel tradičně od obecního úřadu a  po-
kračoval přes ulici Potoční a Chalupkami až na 
Kolečko, kde jsme vše završili opékáním špekáč-
ků, popíjením výtečného svařáku a  lahodného 
čaje.  Sešlo se vás opravdu hodně, což je skvělé 
a moc vám všem, kdo jste si to s námi přišli užít, 
DĚKUJEME.

Vaše Kulturka
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Rozsvícení vánočního stromu
V  sobotu 2. prosince 2023 jako už každoročně 
proběhlo Rozsvěcování vánočního stromu na kři-
žovatce u statku. Letos bylo rozsvícení vánoční-
ho stromu o to kouzelnější, protože nám napadl 
první sníh, byla to nádhera. Ve 14.00 hodin začal 
náš tradiční Sudoměřický jarmark, kde většina 
prodávajících byli místní obyvatelé a místní spol-
ky. V nabídce byl velmi bohatý sortiment výrob-
ků a pochutin. Nemohl chybět svařák, punč, čaj, 
zabíjačkové zelí, klobásy, sýr, výrobky z  medu, 
destiláty a  jiné. Sešlo se nás opravdu hodně, za 
což vám všem moc děkujeme. Vrcholem krásné-
ho zasněženého dne bylo očekávané rozsvícení 
vánočního stromu a  vystoupení dětí z  naší ma-
teřské a základní školy. Po celé odpoledne pano-
vala velmi příjemná a  poklidná atmosféra. Věří-
me, že se vám všem celé odpoledne líbilo, cítili 
jste se příjemně a moc děkujeme všem, kteří jste 
se zúčastnili, prodávali a podíleli se na hladkém 
průběhu celého odpoledne. 

Vaše Kulturka
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Ze školních lavic …
Školní rok se nám rozběhl závratným tempem a už 
tu máme Vánoce! Od podzimu se však v naší škole 
událo mnoho akcí pro děti a nejen pro ně. Než se 
o některých z nich zmíníme, musím se vrátit k udá-
losti z konce listopadu, která zarezonovala naší spo-
lečností. Stejně jako mnohé jiné školy, zapojila se 
i naše škola do stávky 27. listopadu. Důvodem stáv-
ky byla nespokojenost se snižováním fi nancí pro 
školství na příští rok, které by mělo zásadní dopad 
na provoz škol a úroveň vzdělávání. Cílem stávky ze 
strany pedagogických odborů bylo udržet kvalitu 
vzdělávání žáků, zabránit nekoncepčním zásahům 
do fungující vzdělávací soustavy a zabránit škrtům 
v  rozpočtu školství na rok 2024. Chystaná vládní 
opatření by mj. znamenala snížení počtu škole při-
dělených vyučovacích hodin (snížení tzv. PHmaxu), 
což by vedlo ke slučování dělených hodin (např. při 
výuce cizích jazyků či při praktickém vyučování). 
V regionálním školství by to mohlo znamenat i zá-
nik malotřídek, v naší škole pak další spojování tříd 
v určitých hodinách nebo i návrat ke spojování ce-
lých tříd. Dále by mohlo nastat snížení prostředků 
na ostatní neinvestiční náklady (tzv. ONIV), ze kte-
rých jsou hrazeny mimo jiné učebnice, pomůcky či 
doprava na plavání, aj., dále pokles platů, snižování 
úvazků či zrušení tisíců míst nepedagogických pra-
covníků, tedy míst školníků, uklízeček, hospodářek 
či kuchařek či snížení mzdových prostředků pro asi-
stenty pedagoga na rok 2024 a avizovaná neuvá-
žená a příliš radikální redukce jejich počtu od roku 
2025. Stávkovali jsme za zachování současných 
podmínek a kvality ve vzdělávání našich žáků. Uvi-
díme, jak se situace ve školství vyvine.
Od začátku školního roku jsme nasadili živé tempo. 
Děti získávají nové vědomosti a zkušenosti, učí se 
spolupráci i ohleduplnosti. V návaznosti na změnu 
rámcového vzdělávacího programu pro základní 
školu jsme i my upravili náš školní vzdělávací pro-
gram, ve kterém je obsažena tzv. nová informatika. 
„Vzdělávací oblast Informatika se zaměřuje přede-

vším na rozvoj informatického myšlení a na poro-
zumění základním principům digitálních technolo-
gií. Je založena na aktivních činnostech, při kterých 
žáci využívají informatické postupy a pojmy. Posky-
tuje prostředky a metody ke zkoumání řešitelnosti 
problémů i  hledání a  nalézání jejich optimálních 
řešení, ke zpracování dat a  jejich interpretaci. Po-
chopení, jak digitální technologie fungují, přispívá 
jednak k porozumění zákonitostem digitálního svě-
ta, jednak k jejich efektivnímu, bezpečnému a etic-
kému užívání.“ (převzato z edu.cz) 
V  naší škole zařazujeme činnosti a  aktivity, které 
zmiňované informatické myšlení rozvíjejí, ať už se 
jedná o činnosti, které se dají dělat tzv. na papíře, 
nebo s využitím dostupných digitálních prostřed-
ků. Škola v  minulých letech prošla modernizací. 
Všechny třídy jsou vybaveny interaktivními médii, 
žáci ve výuce využívají také tablety. Máme k  dis-
pozici robotické pomůcky Blue-Bot a  Ozobot, na 
kterých se žáci učí základům programování. Toto 
vybavení výuku nejen zefektivňuje, ale činí ji také 
zajímavější, názornější a zábavnější. Pedagožky do-
plňují učební pomůcky a  audiovizuální techniku 
podle současných vzdělávacích trendů. Pro rozvoj 
informatického myšlení byly pořízeny nové pomůc-
ky: Electronic Blocks – při práci s touto stavebnicí se 
žáci zábavnou formou učí základům o elektrických 
obvodech a Logic puzzle – při hře s touto stavebnicí 
žáci procvičují představivost, logické myšlení a ko-
ordinaci ruky a oka.
Kromě výuky ale děti nejvíce baví naše školní akce, 
o některých z nich se zmíníme.
V  pátek 29. září proběhl Den se zvířátky. Po ran-
ní motivaci ve třídě jsme se přesunuli na výstavu 
drobného zvířectva, kterou uspořádal spolek cho-
vatelů ve dvoře statku. Děti mohly zhlédnout vodní 
drůbež, různé druhy holubů a  exotických ptáků, 
slepice, králíky, morčata, terarijní zvířata, ovci kame-
runskou a další. Největší radost měly z výběhu pro 
morčátka, která si děti mohly pochovat. Po návratu 
z výstavy děti malovaly obrázky zvířátek, které vi-
děly na výstavě. Po celý víkend byly tyto obrázky 
vystaveny v prostoru výstavy a veřejnost pak moh-
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la anonymně hlasovat o  nejhezčí dětský výtvor. 
V první kategorii žáků 1. – 3. třídy se nejlépe umístili 
Adam Zavřel, Timotej Puzrla a Adéla Hartmannová, 
ve druhé kategorii žáků 4. – 5. třídy pak Štěpán Cu-
ták, Alexandra Holíková a Veronika Bučková. Dětem 
se náš projektový den moc líbil a mnohé z nich strá-
vily na výstavě celý víkend.
V rámci poznávání našeho okolí a rozvíjení kulturní-
ho povědomí u dětí jsme v září navštívili s druháč-
ky Galerii Hodonín. Pro děti byl připraven program, 
ve kterém se seznámily s  místem a  funkcí galerie 
a s profesemi, které jsou v galerii zpravidla potřeba. 
Děti si na připraveném plakátku tvořily díky nálep-
kám uměleckých děl svoji vlastní galerii. Společně 
jsme si také prošli aktuální výstavu a učili se, jak se 
v galerii chovat a  jak jsou jednotlivá umělecká díla 
uspořádána a označena. Jistě jsme zde nebyli napo-
sled.
V říjnu jsme se vypravili do Strážnice na výstavu his-
torických loutek ze sbírek Milana Knížáka, která je 
ke zhlédnutí na strážnickém zámku. Nejdříve jsme 
si s paní průvodkyní prošli historickou část zámku, 
poté výstavu loutek, kterou jsme si v závěru zpraco-
vali na připraveném listu formou shrnujících a tvo-
řivých úkolů.
V  pátek 6. října k  nám do školy zavítal cestovatel 
a fotograf pan Tomáš Vorálek, který dětem předsta-
vil přírodu některých zemí světa, které procestoval. 
Pro naše žáky si připravil přednášku „Přírodní parky 
světa a jejich zvířecí obyvatelé“. Poutavě dětem po-
pisoval a  na vlastních fotografi ích ukazoval příro-
du a zejména svět živočichů na Islandu, v Maroku, 
v Americe a ve Vietnamu.
Ve čtvrtek 19. října se ve škole uskutečnil v tomto 
čase tradiční Den otevřených dveří. Rodiče se moh-
li v dopoledních hodinách přijít podívat do výuky 
a  vidět tak práci svých dětí. Odpoledne proběhlo 
ve společenském centru Sudomír „Podzimní dosta-
veníčko“. Akce byla určena pro veřejnost, zejména 
rodiny našich žáčků. K vidění zde byli krásní Pod-
zimníčci - výrobky dětí z MŠ a ZŠ, na kterých praco-
vali rodiče se svými dětmi. Byly zde připravené i díl-
ničky, kde se malovalo a vyrábělo, ve vestibulu byla 

možnost zakoupit si výrobky dětí ze školky i školy. 
Paní kuchařky pro všechny připravily výborné ob-
čerstvení. Bylo to krásné odpoledne a  prostor ke 
společnému setkání.
Dne 25. října proběhla ve škole tematická „strašid-
lácká“ výuka. Děti i paní učitelky přišly v kostýmech, 
celá škola tak byla najednou plná strašidel. Pro děti 
měla každá paní učitelka připraveny úkoly na pro-
cvičování z českého jazyka a matematiky s danou 
tematikou. Nechyběly ani hry na zpestření výuky, 
někde se peklo a vyráběly kouzelné lektvary, jinde 
se tančil kostlivcův tanec, hodně se využívala práce 
ve skupinách. Všichni jsme si tento netradiční den 
moc užili.
Ve středu 1. listopadu jsme s  dětmi navštívili po-
stupně po ročnících knihovnu v Sudoměřicích. Po 
krátkém úvodu a  malé aktivitě, jsme se přesunuli 
do místnosti s knihami. Tam paní knihovnice dětem 
vysvětlila, jak a podle čeho jsou knihy řazeny. Ná-
sledně se děti mohly podívat do jednotlivých od-
dělení a prolistovat si knihy, které je zaujaly. Někteří, 
již dříve registrovaní čtenáři, si mohli zapůjčit svoje 
další knihy ke čtení. Nezbývá než dětem popřát, ať 
je čtení baví a těší i nadále.
Letos jsme naše první společné setkání s druháčky 
a jejich rodiči pojali jako Knižní kavárnu. Proč zrov-
na toto téma? Za ten rok děti udělaly velký pokrok 
a staly se z nich začínající čtenáři. Dostávají se do 
období, kdy v nich můžeme zapálit vášeň pro čte-
ní a zájem o knihy. Na našem setkání měli všichni 
možnost nahlédnout do vystavených dětských 
knih pro toto začínající období, prohlížet si je, začíst 
se, rodiče dostali doporučení na některá naklada-
telství. Proběhla také čtenářská dílna s knihou Myš-
ák jménem Julian. Celý příběh byl prokládán otáz-
kami, předvídáním, malou dramatizací některých 
scén a povídáním nad ilustracemi. Po předčítání ná-
sledovalo tvoření hlavních postav z knihy – myšáka 
nebo lišáka. V naší kavárně nechyběla ani káva, čaj 
a spousta lahodných dobrot, které jsme si přinesli.
Úterní dopoledne dne 7. listopadu jsme si s  žáky 
naší školy zpříjemnili besedou se spisovatelkou 
Lucií Hlavinkovou, která se konala v  kulturním 
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a společenském centru Sudomír. Paní spisovatelka 
nás spolu s místní knihovnicí paní Monikou Podra-
zilovou přivítala vřelými slovy a my už jsme mohli 
být jen zvědaví, o čem paní spisovatelka své knihy 
píše a jaké historky či příběhy nám prozradí. Všech-
ny nás příjemně překvapilo, že její největší láskou 
jsou zvířata, o kterých píše velice často a ráda. Ve 
svojí první knize pro děti Projekt pes se nechala in-
spirovat svou fenkou Miou, s níž zažívá každodenní 
radosti i strasti. Autorka píše také knihy pro děti se 
sci-fi  náměty, jako je cestování časem. Některé žač-
ky z pátého ročníku poté prozradily, že tyto knihy 
paní spisovatelky rády čtou a jsou jejími fanynkami. 
Děti opravdu zaujatě poslouchaly, do besedy se za-
pojovaly odpovídáním na otázky paní spisovatelky 
i svými příběhy. Dozvěděli jsme se, že je paní spiso-
vatelka velice aktivní, že ji psaní velmi baví a oprav-
du ji těší, když si její příběhy děti čtou a  třeba si 
o  nich poté povídají s  kamarády, rodiči, prarodiči 
nebo učiteli. Ono uniknout někdy do světa fanta-
zie je přece to nejlepší, co může člověk udělat. Paní 
spisovatelce moc děkujeme a  přejeme jí mnoho 
dobrých nápadů při psaní dalších knih. 
15. listopadu připravila paní Flašarová ze Strážnice 
pro děti keramickou dílnu. Zúčastnily se postup-

ně všechny třídy naší školy. Děti si vlastnoručně 
vyzkoušely práci s keramickou hlínou – jak ji zpra-
covat před samotným tvořením, zkusily si válení, 
vykrajování a  zdobení výrobku různými tiskátky. 
Hotové výrobky si po vypálení odnesou domů. 
V  sobotu 2. prosince vystoupili žáci naší školy na 
tradiční obecní akci Rozsvěcování vánočního stro-
mu. Sešli jsme se na dvoře statku, kde byl připraven 
pestrý předvánoční jarmark a kde i školka a škola 
měla svůj stánek s výrobky dětí a učitelek. Po roz-
svícení vánočního stromu vystoupily na pódiu ve 
dvoře děti z mateřské školy se svým pásmem bás-
niček a veselých písniček, poté prváčci zarecitovali 
několik veršů s tematikou zimy, a nakonec všichni 
žáci zazpívali 3 písničky. Dýchla na nás vánoční at-
mosféra, podpořená čerstvě napadaným sněhem. 
Ten nám sice trochu zkomplikoval vystoupení, ale 
nakonec se všechno podařilo.
Přeji Vám, ať taková pohodová atmosféra provází 
i Vaše vánoční svátky, radostně i poklidně strávené 
s Vašimi blízkými. Děkujeme spolku Rodiče dětem 
a  Obci Sudoměřice za příkladnou a  neutuchají-
cí podporu a  všem dětem, rodičům, příznivcům 
a přátelům školy i všem čtenářům přejeme do no-
vého roku 2024 jen to nejlepší!

Kolektiv ZŠ SudoměřiceKolektiv ZŠ Sudoměřice

1. třída na chovatelské výstavě
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Návštěva galerie v Hodoníně

Podzimní dostaveníčko
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Strašidlácký den 2. třída

5. třída v knihovně
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Vítězové výtvarné soutěže

Keramická dílna 3. třída
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Ze školní družiny
Ve školním roce 2023/2024 se opět otevřela dvě 
oddělení školní družiny. V prvním oddělení je za-
psáno 20 dětí a ve druhém 19 dětí. Školní družina 
pracuje podle ŠVP zájmového vzdělávání „Škola 
pro život“. Obě oddělení si pro letošní školní rok 
zvolila pro celoroční hru společné téma „Cesta ko-
lem světa“. Cílem této hry je seznámit děti hravou 
formou s jednotlivými světadíly. Za splněné úkoly 
dostanou děti razítka do svých kufříků. Kdo získá 
20 razítek do kufříku, může si vybrat ze skuteč-
ného kufříku plného překvapení jednu z odměn, 
které si pro děti připravily paní vychovatelky. Hra 
pokračuje po celý školní rok.
V září jsme splnili zadané cíle v obou odděleních. 
Vyjasnili jsme si vztahy dítě – dospělý, vytváření 
vztahů mezi dětmi, eliminace nebezpečí na silni-
ci, osvojili si nové poznatky použitelné v  dalším 
životě v oblasti bezpečnosti nejenom v silničním 
provozu, ale i  mimo něj. V  rámci celoroční hry 
jsme si zvolili světadíl Afrika. K  tomuto tématu 
nám paní Kateřina Janečková 
zapůjčila plný kufr různých su-
venýrů ze Zambie, kdy se děti 
seznámily s autentickými věc-
mi přímo z této země.V obou  
odděleních  proběhla soutěž – 
Kloboučku hop! Vítězové byli 
oceněni drobnými dárečky.
V  měsíci říjnu došlo také 
k  drobné personální změně. 
Z  důvodu dlouhodobé PN 
paní vychovatelky Blanky 
Kudláčové přišla do 2. oddě-
lení na zástup paní vychova-
telka Lenka Macelisová, která 
nadále pracuje dle původního 
zpracovaného plánu na ten-
to školní rok. V  tomto měsíci 
jsme se zaměřili na zdravý ži-
votní styl a získávání kladného 
vztahu ke sportu a  pohybo-

vým aktivitám. Tentokrát byl poslední týden věno-
ván Austrálii, protože zastupující paní vychovatel-
ka zde žila 6 let. Přinesla dětem ukázat autentické 
suvenýry a  své vyprávění obohatila zajímavými 
příběhy a zážitky.
Listopad jsme zahájili zajímavým tématem 
„Halloween“, kdy si děti vyráběly strašidelné de-
korace. Vyprávěli jsme si také o stromech a pod-
zimních barvách. Toto téma se prolínalo i do vý-
tvarných i  pracovních činností. Dne 20. 11. nás 
navštívil odborník na meteorologii a klimatologii 
RNDr. Pavel Hadaš, Ph.D. Pro děti si připravil před-
nášku na téma „Co je to počasí a  jak se měří“ se 
zaměřením na atmosféru a  její význam. Koncem 
měsíce jsme navštívili místní knihovnu. Slečna 
Monika Podrazilová si připravila besedu k tématu 
„Cesta kolem světa“ s prohlížením spousty zajíma-
vých knih.
Teď už se jen budeme těšit na Vánoce, z čehož bu-
dou vycházet další aktivity školní družiny.y y y
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Ze života mateřské školy 
Teprve před pár dny nastoupily děti do naší škol-
ky a už klepou na dveře Vánoce. Během těchto dnů 
děti prožily spoustu zábavy a odnesly si plno nových 
vědomostí a  zážitků. Děti v  mateřské škole mají za 
sebou adaptační období. Nově přijaté děti se učily 
přizpůsobit se prostředí mateřské školy a také se učily 
pravidlům společného soužití ve třídách. Starší děti 
a  předškoláci se učí hlavně spolupráci mezi sebou, 
samostatnosti při sebeobsluze, upevňují si všeobec-
né znalosti z oblasti matematických, řečových, jazy-
kových dovedností, učí se správný úchop tužky atd. 
V každé třídě mají děti nastavená pravidla, podle kte-
rých se řídíme, učíme děti vzájemné toleranci. V měsí-
ci říjnu a na konci listopadu se objevila u dětí velká ne-
mocnost, která se projevila v poklesu docházky dětí. 
V měsíci říjnu nastoupil do třídy Včeliček nový chla-
pec. Celkový počet zapsaných dětí do MŠ je tedy 43 
a jedno zapsané dítě rodiče individuálně vzdělávají.
V tomto roce jsme se zapojili do projektů na rozvoj 
pohybových dovedností dětí: projekt „Se Sokolem do 
života“ a  projekt „Školky v  pohybu“. Cílem projektů 
je přivést děti ke sportovním aktivitám, vybudovat 
u nich kladný vztah k pohybu a naučit je vnímat sport 
jako přirozenou součást života. Kromě pravidelných 
denních pohybových aktivit zařazujeme jednou týd-
ně cílené cvičení dle metodiky zaslané k projektu Se 
Sokolem do života. V rámci druhého projektu děti ze 
třídy Včeliček chodí ve čtrnáctidenních intervalech 
do tělocvičny ZŠ, kde pro ně mají trenéři z Hodonína 
připravené 45minutové pohybové a sportovní cviče-
ní. Každá hodina je jiná a jinak zaměřená. Procvičují 
různé svalové skupiny, rozvíjejí hrubou motoriku, 
lokomoci, kooperaci atd. Děti se na hodiny s trenéry 
moc těší. 

Uskutečněné akce v MŠ:

V pátek 29. září 2023 jsme s dětmi navštívili II. PRE-
ZENTAČNÍ VÝSTAVU DROBNÉHO ZVÍŘECTVA pořáda-
nou MOČSCH a OÚ SUDOMĚŘICE. Děti měly možnost 
si prohlédnout vystavená zvířata a ptáky, od tuzem-
ských až po exotické. Dětem se výstava moc líbila.

V úterý 10. října se uskutečnila logopedická depistáž 
paní logopedky Mgr. Aleny Horákové, kdy měli rodiče 
možnost nechat si zkontrolovat výslovnost u  svých 
dětí. Paní logopedka odeslala do logopedické am-
bulance celkem čtyři děti. Špatnou výslovnost hlá-
sek u ostatních dětí charakterizovala jako vývojovou 
a doporučila logopedickou podporu a procvičování 
všech složek řeči v rámci práce v mateřské škole, na-
vrhla nácvik správné artikulace u dětí a poradila pe-
dagogickým pracovnicím, jak s dětmi dále pracovat 
při prevenci špatné výslovnosti. Zdůraznila také, že je 
velmi důležité pravidelné domácí procvičování a spo-
lupráce rodičů. 
Ve čtvrtek 12. října proběhla v odpoledních hodinách 
na zahradě MŠ akce pro děti i rodiče s názvem Uspá-
vání broučků. Děti měly plnit různé úkoly na jednotli-
vých stanovištích. Za zdolání každého stanoviště děti 
nasbíraly listy, které potom uložily do připravených 
papírových postýlek pro broučky. Děti si namalovaly 
kamínky, omalovánky a  při čekání, než se setmí, se 
podívaly na divadelní představení – pohádku O vče-
lích medvídcích, kterou nacvičila a kulisy připravila p. 
uč. Jana Miklová. Herecky pohádku ztvárnily Adélka 
a  Eliška Pytlovy, Anička Janečková, Terezka, Martin 
a Veronika Miklovi.   Potom jsme se s  lampióny vy-
dali na obchůzku kolem školky a na závěr jsme si na 
zahradě MŠ zazpívali Mravenčí ukolébavku při osví-
cených postýlkách pro broučky. Tímto bych chtěla 
poděkovat panu Martinovi Miklovi za spolupráci při 
ozvučení celé akce i všem rodičům za příjemně strá-
vené odpoledne.
Od 16. do 18. října se v  MŠ konala Výstava skřítků 
Podzimníčků z  domácích dílniček. Výrobky nás ví-
taly při vstupu do MŠ a krásně nám několik dní oz-
dobily interiér školky. Ve středu proběhla přehlídka 
vystavených výrobků, které nám děti představily. Za 
svou snahu získaly malé odměny: časopis, diplomy, 
které vyrobila paní učitelka Jana Miklová, a sladkost, 
kterou dětem věnoval Spolek rodiče dětem. Výrob-
ky jsme potom přemístili do tělocvičny ZŠ, kde se 
ve čtvrtek 19. října konala společná akce MŠ a  ZŠ 
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Podzimní dostaveníčko. Děti si zde měly možnost 
vyrobit různé podzimní obrázky či výrobky ve výtvar-
ných dílničkách. Součástí této akce byla ochutnávka 
pomazánek od našich paní kuchařek a  podzimní 
jarmark, kde si návštěvníci této akce mohli zakoupit 
různé podzimní dekorace a další výrobky. Z výtěžku 
jarmarku jsme dětem zaplatili čokolády do advent-
ního kalendáře do obou tříd a uhradíme vstupné na 
divadlo.
V měsíci říjnu jsme s dětmi z obou tříd dělali podzimní 
úklid záhonků u sochy Sudomíra. Vzali jsme si ze za-
hrady MŠ kolečka, kbelíky, hrábě a vydali jsme se na 
úklid a vytrhávání plevele. Učili jsme děti, že se může-
me starat o veřejnou zeleň a okolí i my. Za odměnu, že 
pilně pracovaly, dostaly děti malou sladkost.
7. listopadu jsme se s dětmi ze školky zúčastnili ofi -
ciálního otevření dětského hřiště u zdravotního stře-
diska. Dětem se nové herní prvky na hřišti moc líbily 
a moc jsme si pobyt venku na novém hřišti užili.
V týdnu od 6. do 12. listopadu se děti v obou třídách 
seznamovaly s  legendou o  svatém Martinovi. Děti 
legendu dramatizovaly, rozvíjely si slovní zásobu 
u obrázků a týden jsme završili pečením Martinských 
rohlíčků. Každé z dětí si vyzkoušelo, jak se dělá těsto, 
strouhaly jablka, válely, plnily a motaly rohlíčky. Ro-
hlíčky se nám v obou třídách zdařily, o čemž svědčilo, 
že je ochutnaly i ty děti, které jinak nechtějí moc jíst. 
Děti si potom rohlíček a  recept na rohlíčky odnesly 
domů. 
V dnech 20. - 23. listopadu proběhly osobní konzulta-
ce s rodiči. Rodičům byly sděleny informace o výsled-
cích předškolního vzdělávání jejich dětí a o tom, jak se 
nové děti adaptovaly na prostředí MŠ.
Ve středu 29. listopadu jsme uspořádali pro rodiče 
s  dětmi tvořivé odpoledne s  výrobou adventních 
věnečků. Děti měly možnost si objednat věnečky 
z chvojí, zakoupit si různé přízdoby a mašličky u paní 
Lenky Podrazilové, která nám potřebné věci na vě-
nečky přivezla. Sešli jsme se ve vyzdobené jídelně 
mateřské školy, k pohodovému tvoření nám hrály ko-
ledy a o občerstvení se postaraly naše paní kuchařky. 
Akce se konala pro rodiče a děti z MŠ i ZŠ. Touto akcí 
se nám opravdu přiblížil předvánoční čas.

V  prosinci se uskutečnila návštěva Mikuláše a  jeho 
družiny, 14. 12. proběhlo pro děti ze třídy Včeliček cvi-
čení v rámci projektu Školky v pohybu. V pátek 15. 12. 
přijelo za námi do MŠ divadlo Šikulka. Dále se usku-
tečnilo pečení perníčků, uskuteční se vánoční nadíl-
ka v mateřské škole, zpívání koled a vánočních písní 
v Domově pokojného stáří v Sudoměřicích a mnoho 
dalších předvánočních činností a her. 
Tímto bych chtěla na závěr tohoto roku poděkovat 
za spolupráci všem, kteří naší mateřské škole jakou-
koli formou pomáhají, našemu zřizovateli Obecnímu 
úřadu Sudoměřice, pracovníkům obecního úřadu za 
pravidelné sečení zelených ploch v  areálu zahrady 
MŠ a také spolku Rodiče dětem za pravidelné fi nanč-
ní příspěvky na kulturní akce a dárečky pro děti bě-
hem školního roku. Za všechny zaměstnance MŠ přeji 
všem čtenářům zpravodaje šťastné a veselé Vánoce 
a do nového roku 2024 hlavně hodně zdraví, štěstí, 
lásky, pohody a optimismu do dalších dní. 

Petra Jančová (zástupce ředitele pro MŠ)
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Včeličky na výstavě

Berušky na chovatelské výstavě
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Herci divadélka o broučcích

Uspávání broučků
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Otevírání nového hřiště

Podzimní úklid u Sudomíra
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Včeličky pečou svatomartinské rohlíčky

Pečení svatomartinských rohlíčků Berušky
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Školka v pohybu
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Spolek rodiče dětem
V  minulém čísle zpravodaje jsem si přála krásné 
počasí na pohádkový les, který se měl konat 23. 9. 
2023. Nakonec nám v tento termínu počasí nepřá-
lo a  předpověď hlásila déšť. Prognóza se vyplnila 
a pohádkový les byl přesunut na neurčito. Ve středu 
18. 10. se na hřišti konala alespoň tradiční drakiáda 
a nebe zaplnily desítky draků všech barev, velikostí 
i tvarů. Naše ratolesti jsme však nechtěli o pohád-
kový les ochudit, a nakonec se tak zdárně uskuteč-
nil až 21. 10. 2023, tedy jen pár dnů po drakiádě.
V  tento den se v  okolí rybníku Vanďuráku začaly 
rojit pohádkové bytosti. Brána do pohádkového 
lesa byla otevřena od 14 hodin a její vstup byl stře-
žen loupežníky. Ti nikoho jen tak nepustili. Všichni 
museli prokázat svou zdatnost skákáním v  pytli, 
a pokud bylo některé děťátko na tuto činnost příliš 
malé, musel jej zkrátka zastoupit tatínek či mamin-
ka. 
Další zastávka byla však již v  mnohem klidnějším 
duchu, děti se nemusely bát a po rozcvičce s lou-
pežníky si procvičily jemnou motoriku, protože Bu-
dulínek lištičce smíchal čočku s fazolkou a chudák 
liška potřebovala pomoc šikovných ruček dětí. 
U  Karkulky pak děti procvičily nejen paměť, ale 
i  svou odvahu, protože si musely zapamatovat, 
co všechno nese Karkulka ve svém košíčku a  pak 
všechny věci pošeptat vlkovy do ouška. Ještě štěstí, 
že náš pohádkový vlk byl na děti moc hodný a žád-
né nebylo sežráno. 
Mušku děti prověřily u  chrabrého rytíře, který se 
právě tou dobou připravoval na souboj s drakem 
a  trénoval lukostřelbu. V  jeho blízkosti se sice vy-
skytovalo jen velmi hodné dráče, ale správný rytíř 
musí být připraven na všechno. Zvláště pak, když 
hned o kousek dál žije krásná princezna ve vysoké 
věži. V ní se děti mohly s princeznou vyfotit a mít 
tak památku na kouzelné odpoledne. U princezny 
se dítka mohla zabavit tradiční středověkou hrou - 
házením kroužků. 
Trošku náročnější zkouška čekala u mořské panny. 
Děti si musely zahrát na kraby a  pozadu prolézt 

pod obručemi plnými chaluh. Celé jejich počínání 
střežila obrovská chobotnice, kterou nenadálý ruch 
vylákal z hlubin. 
Další zastávka patřila královně, která na louce ztrati-
la perly ze svého náhrdelníku. Mravenečci je králov-
ně sice sesbírali, ale bylo potřeba je roztřídit. K tomu 
děti mohly použít jen své nožky, ruce byly povolené 
jen těm nejmenším. 
Poslední úkol čekal na děti již tradičně u pirátů. Ti 
měli připravenou truhlu s pokladem, ale ani oni z ní 
nechtěli vydat nic zadarmo. Sladké odměny se pro-
to dočkal pouze ten, kdo dokázal přejít po pirátské 
lávce a nespadnout přitom mezi dravé žraloky. 
Naší pohádkovou stezkou prošlo celkem 85 dětí 
a naší největší odměnou byly jejich rozzářené oči 
a šťastný úsměv. 
Už teď se těšíme a připravujeme další akce pro příští 
rok a srdečně všechny zveme na školní ples, který 
se bude konat v pátek 19. 1. 2024. Do té doby za 
spolek Rodiče dětem z.s. přeji krásné prožití Vánoč-
ních svátků a jen to dobré v roce 2024.

Jana Mikésková Náhlíková 
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Ze života farnosti
Misijní klubko v  Sudoměřicích připravilo na Misij-
ní neděli 22. října 2023 komentovaný průvod a po 
mši svaté misijní jarmark, jehož výtěžek 15.570,- Kč 
a  10 EURO byl odeslán na podporu misií. Oslavy 
provázely také modlitby před Nejsvětější Svátostí 
v předvečer Misijní neděle. 
Závěr liturgického roku patří slavnosti Ježíše Krista 
Krále, která je zároveň hodovou slavností našeho 
kostela. Stalo se již tradicí, že bohoslužba nebývá 
dopoledne, jak je zvykem, ale odpoledne a po ní 
pak následuje pohoštění na farní zahradě. Nejinak 
tomu bylo i letos 26. listopadu. Každý rok se zve 
také nějaký host, a  tentokrát bohoslužbě předse-
dal P. Petr Hofírek, farář ve Vnorovech. Při mši svaté 
také obnovili naši ministranti svoje ministrantské 
sliby. Po bohoslužbě následovalo posezení na farní 
zahradě – vše za hudebního doprovodu Slovácké 
kapely Romana Horňáčka.
Přípravu na Vánoce a vstup do nového liturgické-
ho roku jsme oslavili 3. 12. 2023 bohoslužbou prv-
ní neděle adventní, kterou hudebně doprovodila 
místní schola a sbor dětí pod vedením paní ředitel-
ky Michaely Janečkové. Po mši svaté byly posvěce-
ny adventní věnce, které si přinesli farníci. Na závěr 
s  malým předstihem přišel na návštěvu svatý Mi-
kuláš s doprovodem dvou andělů. Zval si dopředu 
postupně děti a mládež všech věkových kategorií 
od nejmladších až po nejstarší, kteří se připravují 
na biřmování. Každé skupině promluvil pár slov do 
duše a andělé předali všem malý dárek. Posledním 
obdarovaným byl duchovní správce farnosti otec 
Dawid za jeho službu pro nás. 
Na závěr dovolte za farníky popřát všem 
spoluobčanům krásné vánoční období a  hodně 
sil do nového roku 2024, a zároveň pozvat buď na 
některou z adventních nebo vánočních bohoslu-
žeb, jejichž rozpis je na webových stránkách far-
nosti, anebo na tradiční vánoční pásmo dětí u jes-
liček, které se uskuteční na Boží hod vánoční 25. 
prosince 2023.
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Senioři Sudoměřice
Nastal podzimní čas, tma tmu střídá, nemoci se nám 
nevyhýbají, ale přesto se snažíme co nejvíce zapo-
jovat do dění obce a  zajišťovat také naše společné 
akce, při kterých se pobavíme a zapomeneme tak na 
bolesti i starosti všedních dnů.
I když byl celý rok celkem náročný na zajišťování akcí, 
hlavně pro členy výboru, na toto čtvrtletí se nám jich 
nakupilo snad ještě víc, ale věříme, že jako ještě nikdy 
jsme se nezklamali ani ve Vás řadových členech, tak 
i nyní nám ochotně pomůžete. Je to o Vaší účasti na 
akcích, o pomoci při obsluze na schůzích či ve stánku, 
dárky do stánku, tomboly i Vašimi názory a nápady. 
Byli bychom rádi, kdybyste si i s kritickými poznám-
kami obraceli na členy výboru.
Všichni dobře víme, že všechny tyto akce pořádá-
me díky dotaci z OÚ, poskytování prostor na schůze 
a  jiné akce zdarma, a proto se rádi na požádání do 
akcí v obci aktivně zapojujeme.
Na začátku měsíce října nás obec pozvala na oslavu 
Dne seniorů do Kulturního centra Sudomír, kde jsme 
se společně pobavili při dechové hudbě Romana 
Horňáčka z Rohatce. Hned nato, ve čtvrtek 5. října, se 
uskutečnilo srdečné setkání s našimi přáteli z Brezo-
vé pod Bradlom s dobrým gulášem i burčákem. A už 
se těšíme na návštěvu příští rok v Brezové.
Koncem října se už tradičně konala společná akce 
se Spolkem přátel destilátů, kde se naši členové pre-
zentují svými oblíbenými výrobky, ke kterým jsou 
přiloženy i recepty těchto výrobků. Letos se zapojilo 
i několik členů SPD, kteří se hlavně prezentují jejich 
macaráty, likéry a zajistí i ostatní nealko občerstvení. 
Možná nebylo na škodu, že jsme letos neměli žádnou 
hudbu, členové aspoň pobesedovali a povyprávěli si 
při ochutnávce 49 druhů výborných výrobků. V prů-
běhu zimy budou tyto recepty zpracovány a dány do 
tisku a na členské schůzi budou jako odměna rozdá-
ny členům.
Na 15. listopadu se nám konečně podařila zajistit 
návštěva divadelního představení v Uh. Brodě – Krá-
lovny. Přes obrovský zájem, zajistilo se i auto od OÚ, 
nakonec z  různých důvodů se členové odhlašovali. 

Vstupenky byly se slevou prodány zájemcům z obce, 
ale členové by si měli uvědomit, že pokud to nejsou 
opravdu závažné důvody, k  rušení by nemělo do-
cházet, protože peníze, kterými akci dotujeme, patří 
nám, seniorům.
A už je tu zase naše podzimní účtování, členská schů-
ze a s ní spojené i přání a beseda s jubilanty, kterých 
bylo letos 23 členů. Schůzi zahájila a vedla předsed-
kyně, stručně seznámila s  činností a  co bude ještě 
následovat do konce roku. V diskuzi vystoupili i naši 
vzácní hosté, starosta i místostarosta, poděkovali za 
naši činnost, zodpověděli některé dotazy členů. Ná-
sledovalo přání jubilantům, kterým byl již tradičně 
předán karafi át. Bylo podáno občerstvení a  navští-
vili nás i mladí studenti ze Sudoměřic pod vedením 
p. Jany Miklové s krátkým podzimním programem, 
moc děkujeme. A my jsme pokračovali při harmonice 
pana Vaňkáta ze Strážnice v zábavě a zpěvu. Myslím, 
že to bylo krásné odpoledne. Schůze se i přes různé 
nemoci zúčastnilo 76 členů a 3 hosté. Při prezenci do-
stali členové každý 3 brožurky receptů z minulých let, 
takže byli překvapeni i potěšeni.
Prosinec a s ním i adventní dobu jsme zahájili v sobo-
tu 2. prosince jarmarkem na dvoře statku, rozsvíce-
ním vánočního stromu a vystoupením žáků základní 
a mateřské školy. Požádali jsme naše členy o dárky 
nebo pečivo do stánku, který nám byl přidělen, se-
tkali jsme se i přes nemoci a různé problémy s množ-
stvím krásných dárků a  pečiva, o  které byl zájem 
a až na maličkosti bylo prodáno. Ostatní neprodané 
trvanlivé dárky dáme do tomboly na výroční členské 
schůzi. Všem členům, kteří se jakýmkoliv způsobem 
do činnosti stánku zapojili ať aktivně při prodeji, což 
bylo vzhledem k počasí dost náročné, ale i dárky moc 
děkujeme a vážíme si toho.
Do konce roku ještě plánujeme Zpívání při svíčkách 
na statku a pak zájezd na vánoční trhy do Uh. Hra-
diště. 
Od pondělí 9. ledna 2024 v době od 10,00 - 11,00 hod 
začnou na statku kurzy trénování paměti, na které 
všechny zveme.
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Všem členům i ostatním občanům přejeme radost-
nou dobu adventní, radostné a  požehnané prožití 
Vánoc, a hlavně hodně zdraví, pokoje a míru ve světě 
i v rodinách v novém roce.

Růžena Klásková
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Zahrádkáři
Pomalu, ale jistě končí rok 2023 a před námi je nej-
krásnější období roku svátků vánočních, a proto je 
potřeba se na chvíli zastavit a strávit čas společně 
s  rodinou. Připomeňme si, proč vlastně Vánoce 
slavíme, není to jen o  vaření, pečení, úklidu, ale 
hlavně jde především o  křesťanský svátek, který 
je oslavou narození Ježíše Krista. Jsem přesvěd-
čen o tom, že tyto svátky si všichni užijeme v klidu 
a pokoji. 
Abych ale jen nepsal o Vánocích a vším co s tím 
souvisí, tak se vrátím v čase a vzpomenu na to, co 
se událo těch pár předchozích měsíců v  našem 
spolku. V  září je každoročně připraven harmo-
nogram hlídání vinic, instalování plašících děl na 
špačky a pomalu začíná čas dozrávání některých 
raných odrůd révy vinné. Tímto tak začíná čas 
vinobraní a všeho co s tím souvisí. Další akcí, co 
spolek uspořádal byl první ročník Koštu mladých 
vín od vinařů za Sudoměřic. Tato akce byla uspo-
řádána za fi nanční podpory z rozpočtu obce Su-
doměřice. Ptáte se, proč od vinařů ze Sudoměřic? 
Je to proto, protože chceme tímto dále rozvíjet 
a  dát na vědomí všem lidem, vinařům, že i  zde 

u nás v Sudoměřicích umíme vyrobit krásná vína, 
a taky že i u nás se nachází ulička s krásnými vin-
nými sklepy. Tímto chci navázat na další námi při-
pravovaný projekt „Den otevřených sklepů v Su-
doměřicích“. Zároveň chci touto cestou oslovit, 
poprosit všechny majitele vinných sklepů o spo-
lupráci na tomto námi připravovaném projektu. 
Věřím, že najdeme společnou řeč a  domluvíme 
se v co nejbližší době. Dále bych chtěl touto ces-
tou oslovit všechny zahrádkáře, ovocnáře, kteří 
by se chtěli jakkoli zapojit do výstavy ovoce, zele-
niny a dalších zajímavých výpěstků, aby nám byli 
nápomocní s přípravou této výstavy. Tuto výsta-
vu máme v plánu uspořádat v průběhu příštích 
let. Pokud bude mít kdokoliv zájem přispět svými 
nápady a zapojit se do dění našeho spolku, po-
případě do něj vstoupit, může oslovit kohokoliv 
z našich členů.
Na konec chci všem popřát v čase svátků Vánoč-
ních mnoho šťastných chvil strávených v  rodin-
ném kruhu svých nejbližších, mnoho pěstitelských 
úspěchů, a hlavně zdraví v příštím roce 2024.

Předseda spolku Robert Šrédl
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Chovatelé
Ahoj kamarádi, dobrý den přátelé. 
Podzim nás obdařil uplakaným počasím a venku 
se toho moc dělat nedalo. Přípravy na zimu jsme 
ale jako chovatelé zvládnout museli a  já věřím, 
že nám zimní období nenapáchá v chovu žádné 
škody.
Na chvíli teď od chovatelství odbočím. Je totiž 
mojí milou povinností pozvat naši dospívající 
mládež na Štěpánskou diskotéku, která startuje 
29. prosince v 19:00 hodin ve společenském cen-
tru Sudomír. Akci pořádáme hlavně pro studenty, 
tedy od 15 let až po odchod z  univerzity. Zvaní 
jsou ale samozřejmě všichni, kdo ctí momentální 
trendy v hudbě. Těšíme se na vás!
A teď mi dovolte malé poohlédnutí za naší letošní 
výstavou. Expozice se oproti minulému roku rozší-
řila o hrabavou drůbež a hlavně teraristiku, která 
na okolních výstavách téměř chybí. Za poskytnu-
té exempláře v  teráriích vděčíme přátelům Lucii 
Strouhalové a  Jaroslavu Handlířovi. Letos bylo 
ke shlédnutí přes 200 kusů zvířat různých druhů 
a plemen.
S dodáním zvířat i vybavení nám mimo naše členy 
vyšli vstříc přátelé chovatelé z  Veselí nad Mora-
vou, Petrova a Strážnice, dále z domácích Ondřej 
Kočvara, Daniel Stančiak, Petr Švrček a ovečky za-
půjčila Katka Pavlíčková.
Od pátečního dopoledne, které bylo vyčleněno 
pro školku a školu, k nám neustále přicházeli míst-
ní i přespolní návštěvníci, takže jsme se po celou 
dobu měli komu věnovat. V neděli po obědě pro-
běhlo vyhlášení soutěže o nejhezčí obrázek a pro-
běhlo krmení japonské užovky pana Kuchariče. Na 
závěr si děti vypustily z  rukou holuby. Některým 
mladým výletkům se pak nechtělo ze střechy stat-
ku domů, ale nakonec i to s pomocí obecních pra-
covníků dobře dopadlo.
Tato akce proběhla za velké pomoci a  fi nanční 
podpory Obce Sudoměřice. Potěšilo nás, že se při-
šla podívat většina zastupitelů. Velice si také váží-
me fi nanční podpory i osobní účasti paní Janečko-

vé z  fi rmy Bonega, děkujeme. 
Je vidět, že ještě hodně lidem 
záleží na tom, aby se uchová-
valy hodnoty předávané generacemi, hodnoty, 
kterou je například i chovatelství.
V minulém příspěvku jsme si řekli o úspěších mla-
dých chovatelů na celostátní soutěži v  Olomouci. 
Tam se stalo, že náměstek ministra zemědělství 
Miroslav Skřivánek nabídl mladým chovatelům 
možnost návštěvy na ministerstvu v Praze. Vedoucí 
skupiny chovatelů z  Hodonína Josef Chudíček se 
toho chytil a už nepustil. V úterý 14. listopadu v brz-
kých ranních hodinách si svým autem posbíral děti 
z okresu a vyrazil s nimi do Otrokovic na vlak.

Návštěva na ministerstvu. - David Janeček ml.

Při příjezdu do Prahy jsme rychlým krokem šli na 
metro, ale to nám ujelo. Tak jsme chvilku čekali a já 
přitom honil holuba, který tam byl zalezený. Jeli jsme 
jen dvě zastávky. Když jsme přišli na místo, už na nás 
čekali. Prošli jsme rentgenovým pásem a šli jsme do 
druhého patra. Tam nás přivítal pan náměstek a za-
vedl nás do své kanceláře. Na stolech bylo připrave-
né bohaté občerstvení a mohli jsme se ptát na různé 
věci. Pravda je, že jsme měli připravené otázky pro 
pana ministra, ale ten i  když se na nás těšil, musel 
jít do poslanecké sněmovny. Takže jsme otázky dá-
vali panu náměstkovi. Když se ho kamarád Jožka 
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Kosek zeptal, jakou má nejradši 
příchuť Margotky, řekl pan náměs-
tek: „počkejte chvíli“, zašel ke svojí 
sekretářce a  dvě Margotky přinesl 
a  dal nám je. Potom nás prove-
dl celým ministerstvem. Velice se 
nám líbil jejich výtah paternoster. 
Po prohlídce jsme nastoupili do 
aut s  osobními řidiči a  ti nás od-
vezli k  Národnímu zemědělskému 
muzeu. Nebylo to daleko. Pan ná-
městek s námi ještě prošel odděle-
ní traktorů a  pak se rozloučil. Do-
končili jsme celou prohlídku a  jeli 
tramvají na Václavské náměstí. 
V KFC jsme si vzali něco s sebou a šli 
do největšího hračkářství v  České 
republice do Hamleysu. Když jsme 
si všechno prohlédli, šli jsme na ob-
rovský tobogán, který tam byl. Na 
Hlavní nádraží jsme šli pěšky asi 7 
minut. Na nádraží jsme se mohli 
konečně zakousnout do jídla, pro-
tože jsme měli asi 30 minut čas. 
Byla tam obrovská LEGO stavba 
nádraží a daly se na ní dělat různé 
interakce. Potom jsme nasedli do 
vlaku. Bylo asi 19:30 a i když jsme 
už byli ospalí, byla furt sranda. 
Vysedli jsme znovu v Otrokovicích 
a  Jožka nás rozvezl rodičům. Mě 
vysadil v Petrově, kde mě vyzvedla 
mamka, která mě vzala sem do Su-
doměřic. Doma jsem už s  radostí 
ulehl do postele a hned usnul.

Český svaz chovatelů v Sudomě-
řicích vám všem přeje spokojené 
vánoční svátky a  v  novém roce 
hodně sil a  elánu do všeho, co 
nás čeká.
Chovu zdar.

David Janeček 

Krmení hada

U králíků

Ohrada s morčaty

Vypouštění holubů
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Kulturní spolek Zvedlá Závora 2014
Kulturní spolek Zvedlá Závora, jehož celý ofi ciální 
název zní: “Zvedlá Závora.2014” s odkazem na rok 
jeho založení 2014, nepřispívá k obohacení spo-
lečenského života “pouze” občanů obce Sudomě-
řice, ale do povědomí se zapsal také jako pořada-
tel každoroční letní hudební události s  názvem: 
“Rocková přehlídka”, jejíž dobré jméno už překo-
nalo nejen hranice naší obce, okresu, ale dokon-
ce už i  kraje a  republiky, jak vyplývá ze skladby 
pravidelných návštěvníků této už vyhlášené akce. 
Rok 2023 je pro náš spolek navíc výjimečný tím, 
že máme za sebou jubilejní 10. ročník Rockové 
přehlídky, takže nastal ten správný čas na krátké 
ohlédnutí se za 10-ti lety působení spolku Zvedlá 
Závora.
Když tehdy v roce 2014 spolek vznikal, mezi jeho 
hlavní záměry patřilo obohacení nabídky kultur-
ních akcí v Sudoměřicích a dát příležitost zakusit 
zážitek živého vystoupení a  předvést “co v  nich 
dřímá” i mladým teprve začínajícím kapelám.
Nyní můžeme konstatovat, že se oba tyto zámě-
ry členům spolku podařilo beze zbytku naplnit, 
což dokazuje i  každoroční návštěvnost, která se 
pohybuje od 250 až po 450 návštěvníků. Ze zná-
mějších jmen, které se spolku podařilo přilákat do 
Sudoměřic můžeme zmínit např. Plastic People of 
the Universe, Progres 2, Iva Bitová, Jiří Schmitzer 
(klubová scéna), Eva Turnová (Eturni-
ty), Petr Váša (Ty Syčáci), Mucha (Nikol 
Muchová), Jolly Joker, Zputnik, Karpat-
ské chrbáty, Vrbovskí víťazi, Dáša von 
fl aša (Slovensko)
Navíc celkový počet hudebních usku-
pení, která vystoupila, na všech hu-
debních událostech pořádaných spol-
kem Zvedlá Závora, nedávno přesáhl 
kulatý počet 100, což je také určitým 
dokladem zájmu jak vystupujících, 
tak návštěvníků. Hudební zařazení vy-
stupujících kapel bylo: Punk, Ska, Me-

tal, Rock, Blues, Funk, Folk, Alternativa a  Under-
ground a  jejich rozmanité vzájemné kombinace 
a odnože.
Taky nesmíme zapomenout na hudební uskupení: 
Mirečkovi Sekerášé (Miroslav Mikéska, Radek Grom-
bíř a spol.), které spolek provází už od jeho vzniku, 
nejvíce na “Plesech mladých”, který se už taky stal 
tradiční událostí Sudoměřické plesové sezóny, ale 
taky svými vystoupeními na Rockové přehlídce. 
Z dalších událostí, na kterých se spolek podílí, může-
me jmenovat každoroční Vánoční trhy, kde přispívá 
k celkové předvánoční atmosféře v obci.
Za všechny výše zmíněné úspěchy vděčí spolek 
hlavně neutuchajícímu elánu a energii svých čle-
nů: Milan Grossman (předseda), Miroslav Mikéska 
(místopředseda), Radek Salčák (fi nance) a  řadě 
dalších lidí, kteří se někdy jen krátce, někdy déle 
počítali mezi členy spolku. Nezbývá než popřát 
členům spolku spoustu energie a  motivace do 
dalších let, protože to, co dokázali, že dokážou je 
opravdu výjimečné!
A  na závěr bychom touto cestou rádi vyjádřili 
poděkování obci Sudoměřice a  jejímu zastupi-
telstvu za fi nanční a morální podporu díky které 
mohl spolek jako je “Zvedlá Závora 2014” vůbec 
vzniknout a dále fungovat.

Jindřich Zavřel
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Myslivci
Vážení čtenáři,
rád bych vás touto cestou informoval o  činnosti 
našeho spolku. V zimním období se o zvěř staráme 
přikrmováním, kdy se do zásypů a krmelců rozveze 
několik vleček krmiva a sena. Aneb, jak je myslivco-
vo pravidlo: Poslední klásek z pole, první klásek do 
zásypu. Koncem zimy proběhne sčítání zvěře, což 
je nutné pro myslivecké plánování. Dále se účast-
níme výstavy trofejí, kde se vyhodnotí vhodnost 
odlovu a  hodnotitelská komise z  okresního mys-
liveckého spolku poukáže na ,,hříšníky“, co ulovili 
nevhodně. Pak už je na spolku, jak s  nimi naloží. 
Jedna z posledních akcí před hony jsou střelby. Ty 
se konají na střelnici Pánov. Při střelbách proběhne 
proškolení bezpečného zacházení se zbraní.
Ve spolupráci s obcí jsme se účastnili Dne země, kdy 
jsme procházeli korytem potoka od sklepů až k že-
leznici a sbírali odpadky. Celkem se povedlo nasbí-
rat 16 pytlů odpadu. Také jsme se na akci od tabletu 

zpátky k  světu snažili naučit děti poznávat stopy 
zvěře a pojmenovat zvěř mysliveckou mluvou. Jako 
spolek jsme se snažili také přispět k  získání titulu 
Vesnice roku 2023 prezentací na stanovištích.
Závěrem bych Vám chtěl poděkovat za přízeň, 
zejména Obci Sudoměřice za fi nanční podporu a 
popřát do nadcházejícího roku 2024 pevné zdraví 
a jen to nejlepší.
Myslivosti zdar.

Tomáš Křižan
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Redakce Sudoměřického zpravodaje 
Vám přeje krásné a klidné prožití 

vánočních svátků a v novém roce 2024 
hodně zdraví, štěstí a pohody.


